

CONSELL D'ESTUDIANTS 2024-27

SESSIÓ: REUNIÓ VIRTUAL EXTRAORDINÀRIA DEL PLE DEL CONSELL D'ESTUDIANTS

DATA: 20 de setembre de 2025

HORA INICI: 17:05

HORA FI: 22:45

LLOC: reunió virtual

ASSISTÈNCIA: (**: membres de la JP) (+: excusen assistència)

Comissió d'Arts i Humanitats:

- Assisteixen: Eduardo de Luis
Mireia Martínez
Justí Soriano
M^a Alexandra Tobajas

- No assisteixen: Fco. Manuel Martos

Comissió de Dret i Política:

- Assisteixen: Rubén Aparicio
Joan Comas
Martín Palomero

- No assisteixen: Ismael Ramon Berdie
Núria Comellas
Anna Henestrosa
J. Antonio Torres

Comissió d'Economia i Empresa:

- Assisteixen: Luna García
Vicente Justo
Sara Lages
Sergio Ortuño
Trecy N. Salgado
Sergio Sánchez

- No assisteixen: Tito Borrajo
Nerea Sánchez **++

Comissió d'Informàtica, Multimèdia i Telecomunicació:

- Assisteixen: Joaquín González
Marc Rodríguez

- No assisteixen: Gonzalo Bautista
Maximilià Noe
Marina Pascual
David Salcedo ++
Adrián Sánchez

Comissió de Psicologia i Educació:

- Assisteixen: David García **
Carmen León **
Myriam M. Moya
Cristina Pairet **
Josep Torné

- No assisteixen: José Luis Expósito
Cristina Lucena

Comissió d'Informació i Comunicació:

- Assisteixen: Lydia Alameda
Susana Escobar **

- No assisteixen: J. Antonio Castro ++
Roser Miró
M^a Eugenia Ortega ++

Comissió de Salut:

- Assisteixen: J. Ignacio Apestegui **
Nagore García
Rosa M^a Rubio

- No assisteixen: Iván García

Comissió de Doctorat:

- Assisteixen: Carlos Torres

- No assisteixen: Camilla Dimitri

26 membres es connecten en algun moment.

19 membres no arriben a connectar-se, dels quals només 4 han excusat la seva assistència.

ORDRE DEL DIA:

1. Aprovació, si escau, de les actes de les sessions anteriors.
2. Informe de la Junta Permanent
 - 2.1. Informe de Coordinació.
 - Aclariment sobre la coordinació en funcions.
 - Acord sobre la forma d'escollir les dates per a les reunions del Ple.
 - Pla de treball anual i objectius estratègics del Ple.
 - Formació en qualitat universitària per als membres del Ple.
 - 2.2 Informe de Secretaria
3. OpenEU:
 - 3.1. Informació sobre els avenços a l'aliança OpenEU (treballs realitzats des de la darrera reunió del Ple. Aclariments en relació a la representació de la UOC.
 - 3.2. Resposta als dubtes, consultes i peticions dels membres del Ple que s'han rebut al correu de Presidència.
4. Aclariments i deliberació sobre el procés a aplicar en el futur per cobrir vacants a la Junta Permanent (en exhaurir-se la llista de suplències actual i la revisió de la normativa del CdE al respecte).
5. Informació de les peticions rebudes sobre el posicionament del CdE i de la UOC respecte l'ús de software d'empreses israelianes a les nostres aules.
6. Altres assumptes proposats pels membres del Ple d'acord amb el que disposa el reglament del CdE.
7. Assumptes de tràmit.
8. Precs i preguntes.

DESENVOLUPAMENT

Abans d'iniciar la reunió, el Secretari en funcions dóna a conèixer les diferents altes i baixes que s'han produït en el Ple des de la seva última reunió per a donar la benvinguda a els/les nous/as companys/as:

- Informàtica i multimèdia:

- Altes: Maximilià Noe - Baixes: Pablo Alás, coordinador

- Psicologia i educació:

- Altes: José Luis Expósito - Baixes: Mónica Ahulló, vocal
Cristina Lucena Mónica Navarro
Sandra Carrillo

- Dret i Política:

- Altes: Martín Palomero - Baixes: Miquel Fernández
Joan Comas Miguel Ángel Reyes
Trinidad Ibarz

- De les 50 places en el CdE, només poden cobrir-se 47 per falta de substitucions en algunes comissions. Actualment hi ha 45 membres i dues incorporacions pendents.

1. Aprovació, si escau, de les actes de les sessions anteriors.

- S'acorda l'aprovació de les actes de les dues reunions plenàries prèvies.

- M^a Alexandra Tobajas fa constar el seu vot desfavorable i declara que no donarà el seu vistiplau a les actes de les reunions si considera que no s'aporta al Ple informació suficient, clara i veraç per a poder prendre acords.

2. Informe de la Junta Permanent

2.1. Informe de la coordinació.

• Aclariment sobre la coordinació en funcions.

- La Coordinadora en funcions, Susana Escobar, explica que, després de fer-se efectiva el 31 d'agost la renúncia de l'anterior Coordinador, Pablo Alás, ella està exercint el càrrec en funcions amb l'aprovació i a petició de la Junta Permanent.

- La vacant causada per la baixa de Pablo (i les possibles vacants posteriors) requeria d'una votació de desempat en la llista de suplències. Aquesta es va dur a terme el dia 5 de setembre i Rosa Maria Rubio es va incorporar oficialment a la JP el dia 7.

- Tenint en compte la situació ocorreguda a partir d'algunes queixes comunicades per correu electrònic, la nova JP va acordar posposar l'elecció dels seus càrrecs definitius fins al cap de la celebració de la reunió plenària i la resolució de la representació en OpenEU.

Torn de paraula:

- M^a Alexandra lamenta la fórmula triada per a la renúncia de l'anterior Coordinador i fa constar la seva reclamació que es triï *com més aviat millor* una coordinació definitiva. També protesta per la

falta de transparència respecte a la vacant de la JP que calia cobrir al juliol i que, en compliment del reglament, finalment va ocupar Cristina Pairet. Considera que s'ha anat retardant la resolució d'aquest assumpte de manera opaca.

- Mireia Martínez vol deixar constància que, a la seva manera de veure, no és comprensible la demora en la renúncia de Pablo i que la manera en què s'ha gestionat genera desconfiança en els membres del Ple.

- Susana respon que, encara que sigui en funcions, és Coordinadora amb totes les competències associades al càrrec. A més, hi ha dues persones de la JP implicades en la situació d'OpenEU i s'ha optat per esperar a resoldre-la abans d'assignar els càrrecs definitius. També recorda que la JP va conèixer la renúncia d'en Pablo Alás a meitat y que va avisar amb temps, fent-la efectiva el 31 d'agost, per tal que la JP pogués organitzar-se.

- **Acord sobre la manera de triar les dates per a les reunions del Ple.**

- Es recorda que el Ple l'ha de convocar la Coordinació i ha d'estar present, junt amb la Secretaria, en les reunions del Ple. Això significa que la seva disponibilitat limita les opcions respecte a les dates de les reunions.

- A petició de M^a Alexandra, s'acorda que, en la mesura que sigui possible, la JP ofereixi diverses dates per a poder votar la que convé a més membres del Ple.

- **Pla de treball anual i objectius estratègics del Ple.**

- José Ignacio Apestegui presenta l'esborrany del pla estratègic i de treball anual proposat per la Junta Permanent.

També explica les novetats respecte a la Unitat d'Igualtat, Diversitat i Inclusió (IDI):

- La UOC ha començat a posar en marxa un pla sobre salut mental de l'alumnat. De moment hi ha una responsable, però sense competències ni marc normatiu. Cristina Pairet puntualitza que ara ja hi ha més gent treballant en salut mental i benestar en la UOC i es pretén que arribi a ser un departament dins de la Unitat IDI.

- El pla IDI de la UOC es monitora i avalua cada sis mesos.

- S'ha presentat un pla IDI per a la UOC i un Pla Inclusiu d'Igualtat de Gènere (IGEP) per a OpenEU, tots dos per al període 2025-28. Fins ara, Igualtat era un acord laboral entre treballadores, sindicats i UOC, i ara també s'inclou a l'alumnat. A més, des d'OpenEU es donaran també unes directrius d'obligat compliment.

- Algunes de les reclamacions fetes a la universitat en l'àmbit de la cura de la salut mental de l'alumnat són:

- Implementar una línia 24/7 de suport confidencial a l'alumnat.
- Organitzar tallers de benestar emocional.
- Crear una plataforma de recursos digitals relacionats amb la salut mental.
- Formació obligatòria en salut mental per al personal docent.

Torn de paraula:

- M^a Alexandra Tobajas demana informació sobre futures modificacions del reglament del CdE i reclama que es reguli la possibilitat de dur a terme mocions de censura. També lamenta que a

vegades es facin interpretacions del reglament de manera unipersonal, reclamant que es comparteixin amb el Ple.

- Reclama també que el pla anual vagi acompanyat de les dotacions econòmiques pressupostades amb tota la transparència i informació possible per a la ratificació del Ple.

- Ignacio respon que tot el reglament està en revisió i és susceptible de ser modificat i un dels objectius és també regular les possibles mocions de censura.

- Rubén recorda que en una altra reunió es va comentar la voluntat de participar més en fòrums sectorials nacionals de representants i que estaria subjecte a disponibilitat de pressupost. Pregunta si finalment haurà pressuposat suficient.

- David García respon que ha d'estar ben justificat de cara la UOC perquè poder obtenir el pressupost necessari. Igualment, han informat d'una aportació extra de 2000 euros al pressupost del CdE, precisament per a aquests menesters.

A més, cal tenir en compte que hi ha alguna Comissió d'estudis que cobreix aquestes despeses, per la qual cosa seria bo preguntar en cada comissió quin és el cas. Això podria permetre reduir les despeses per part del CdE i tenir presència en més òrgans sectorials.

- **Formació en qualitat universitària per als membres del Ple.**

- David García explica que el curs passat es va demanar fer una formació al Ple sobre qualitat universitària i, a més, aquest curs participarem en els informes de seguiment de centre (ISC) per a avaluar la docència i els estudis, per la qual cosa aquesta oportunitat és molt important.

- Ens proposen fer una formació breu de 2 hores i la JP ha demanat que sigui en la segona quinzena d'octubre. Si després d'aquesta formació el Ple té més interès, seria possible considerar fer una formació més completa de mitja o jornada completa més endavant.

- També AQU organitza una formació pròpia de jornada completa cada tardor, oberta a tot l'alumnat.

Comunicació

- Myriam Moya i Cristina Pairet, encarregades de les xarxes socials del CdE, comparteixen el seu desig de publicar una petita presentació de cada membre del Ple, per la qual cosa els agradaria saber qui es mostra d'acord o en contra d'usar la seva imatge o qui vol aportar alguna presentació pròpia per a incloure-la.

- També lamenten la falta de col·laboració per a poder fer publicacions de forma més regular.

2.2. Informe de la Secretaria.

- Per falta de temps, l'informe queda en suspens per a una pròxima sessió.

- David García deixa apuntada la proposta de crear un equip de mediació que acompanyi la Carmen León, actual mediadora en els conflictes interns, i un altre equip la missió del qual sigui fer complir amb la transparència i transmissió d'informació en tot moment.

3. OpenEU:

3.1. Informació sobre els avanços en l'aliança OpenEU (treballs des de l'última reunió del Ple) i passos a seguir. Aclariments respecte a la representació de la UOC.

- Es presentarà l'esborrany final per a la nova normativa del Student Council d'OpenEU. Si s'aprova, s'eleva al WP1, equivalent al Consell de Govern de l'aliança, perquè l'aprovin també. Llavors cada universitat triarà als seus representants atesa aquesta normativa i la de les seves pròpies universitats i països.

3.2. Resposta als dubtes, consultes i peticions dels membres del Ple que s'han rebut.

- Susana Escobar explica que el principal problema que s'ha plantejat respecte a OpenEU ha estat la forma en què es van escollir els nostres representants temporals. Ja es va explicar que es va fer una designació d'urgència, decidint que temporalment estiguéssim representats per membres de la JP, i es va anunciar la intenció de dur a terme el procés d'elecció de nous representants al juliol.

- S'explica que si que hi havia una normativa, que era un marc general, però no hi havia obligació d'aplicar-la al peu de la lletra.

- Es recorda que en les reunions plenàries del CdE celebrades al maig, juny i juliol cap membre del Ple va preguntar o va consultar res sobre OpenEU. Va ser només després de passada la reunió de juliol que van començar a sorgir reclamacions respecte a aquest tema.

- Al juliol es va formar en OpenEU un comitè de revisió de la seva normativa i es va decidir que, després de ser aprovada aquesta en la reunió d'Hagen (10-12 d'octubre), els representants temporals deixarien els seus càrrecs. El mateix mes es va crear un grup de treball del CdE sobre OpenEU, al qual podia incorporar-se qualsevol membre del CdE sense necessitat de saber parlar anglès, per a treballar en la normativa del SC OpenEU. I quan s'han reclamat explicacions s'han anat compartint.

- S'insisteix que la vigència dels nostres representants temporals en OpenEU acabarà després de la celebració de la reunió que se celebrarà a Hagen del 10 al 12 d'octubre.

Torn de paraula:

- **Justí Soriano** expressa que les explicacions que es van donar no van ser convincentes per a alguns membres del Ple i que s'han de prioritzar els processos democràtics per davant dels interessos personals.

- També considera, coneixent els temps que es van manejar, que no era necessari recórrer a una designació d'urgència dels representants, ja que s'han dut a terme votacions durant aquest mandat amb molt menys temps disponible.

- Reclama transparència per a que l'esborrany de la nova normativa sigui accessible per al Ple.

- A més, recorda que en el seu moment es va demanar que els membres del Ple no ocupessin càrrecs en més d'una comissió i això no s'està respectant en OpenEU. També desitja fer una crida al respecte, recordant certes comunicacions sortides de to i que el secret de deliberacions no està per sobre d'altres lleis.

- **José Ignacio Apestegui** reconeix que no va explicar de forma prou clara en què consistia el grup de treball que es va crear i no es va entendre que els qui estaven en aquest grup no eren els representants per a OpenEU.

- Quant a la documentació sobre OpenEU, ha anat compartint tota la que li ha arribat. També va estar fent informes sobre les reunions a les quals assistia, però va deixar de fer-ho quan va ser acusat de falsejar aquests informes.
- Manifesta que el seu pas per OpenEU és només temporal i acaba a l'octubre i per això continua en la comissió d'Igualtat. També es disculpa per haver perdut els papers en alguna intervenció i assegura haver-se disculpat també per privat amb les persones afectades.
- **Marc Rodríguez** lamenta que les acusacions sobre els representants d'OpenEU s'hagin anat abocant o recolzant sense evidències. Explica que el Bylaws Committee va ser impulsat per Ignacio i afegeix que, encara que es va acusar a Pablo de no anar a les seves reunions, s'havia permès que participessin fins a 3 membres de cada universitat, amb la recomanació que *almenys* un d'ells anés membre del Student Council.
- Considera que la normativa del SC OpenEU no era aplicable, perquè va ser redactada sense comptar amb l'estudiantat.
- Explica que no és certa l'acusació que Pablo i Ignacio proposessin eliminar la clàusula que garantia la igualtat de gènere en l'elecció de representants i que aquest punt es pot comprovar en la diferent documentació compartida.
- Respecte a la suposada falta de transparència, hi ha una proposta que, en el cas que un representant d'una universitat d'origen vulgui disposar de documentació de l'OpenEU, ha de fer una petició a través dels seus representants en el consell de l'aliança. I aquesta informació se li compartirà suprimint la informació personal i confidencial.
- La suposada autodesignació d'Ignacio com a membre del grup de treball de governança es deu al fet que és el membre reserva que substitueix a Pablo en aquest grup. A més, les actes oficials de les reunions no les redactava ell.
- **Rosa Maria Rubio** denuncia que s'ha rebut informació falsejada per part d'Ignacio i que s'han abocat mentides sobre ella. Per exemple, respecte al grup de Telegram d'OpenEU o fent creure al SC que ella havia fet acusacions formals contra ell.
- Lamenta que la designació dels representants de la UOC a OpenEU no es fes de manera democràtica i reclama que ara siguin tots dos càrrecs temporals els que siguin designats per mitjà d'una votació del Ple.
- **Ignacio Apestegui** respon que en aquest grup de Telegram no pot haver-hi ningú que no sigui membre del SC OpenEU. També recorda que, davant les acusacions, ell mateix va demanar una moció de confiança en el SC sobre el seu lloc com a coordinador, que va superar. A més, assegura que, en contra del que ella al·lega, sí que va recolzar la seva moció sobre la igualtat de gènere.
- **M^a Alexandra Tobajas** agraeix que s'hagin demanat disculpes i s'hagin reconegut errors, però lamenta que a vegades no s'observi el degut respecte en els missatges públics, especialment per part de membres de la JP.
- A més, no entén en quin moment la Junta ha canviat de postura, ja que fins a juliol va estar mantenint que l'elecció dels representants s'havia dut a terme de manera correcta.

- Reclama que es triïn democràticament als dos representants temporals en OpenEU i manifesta que transparència i confidencialitat són coses diferents i no ha de negar-se als membres de la JP la possibilitat de donar més informació sobre les deliberacions de la pròpia JP.

- **Susana** recapitula i adverteix que el temps ara el temps és a sobre i és necessari decidir ja qui va a la reunió de l'OpenEU a Hagen en representació del nostre CdE. Proposa que l'elecció hauria de fer-se entre les persones que han estat treballant en la normativa durant l'estiu.

- **Marc** proposa que es faci una votació asíncrona perquè pugui participar tota la gent i la basaria en dos punts: si estem d'acord a enviar a Hagen a algú més (a part de l'Ignacio) i a qui.

- **M^a Alexandra** s'oposa al fet que només es voti per a cobrir la plaça que queda lliure, ja que, tenint en compte els dubtes generats, no hauria de donar-se per fet que Ignacio tingui la plaça assegurada.

- **Rosa Maria** adverteix que, al contrari del que s'ha estat dient i donant a entendre, la representació temporal en OpenEU no acaba a Hagen. Allà els representants de l'alumnat han d'aprovar la seva proposta de normativa per al SC i, en principi, els representants temporals continuarien sent-ho fins que les seves respectives universitats no aprovin els seus propis procediments per a designar als seus representants definitius. Això provoca que David García expressi el seu malestar perquè aquesta informació no hagués estat aclarida abans i per fer creure que a Hagen acabava la representació temporal.

- **Susana** demana un vot de confiança perquè Ignacio pugui acudir a la reunió d'Hagen, juntament amb Marc o Rosa, a defensar el treball que ha realitzat fins ara i fa constar en acta el compromís de cessar-los com a representants temporals el mateix dia 13 d'octubre i treballar immediatament en un procediment per a la designació democràtica dels seus substituïts.

- Finalment, no hi ha (o, aparentment, deixa d'haver-hi) oposició activa a fer la votació asíncrona. Ni a la continuïtat d'Ignacio com a representant en OpenEU fins a la reunió de Hagen.

- Les persones presents en la reunió en aquest moment són:

Rubén Aparicio	Joan Comas	Eduardo de Luis
Susana Escobar	David García	Lluna García
Vicente Justo	Sara Lages	Carmen León (vocal)
Miriam Moya	Cristina Pairet	Marc Rodríguez
Rosa Maria Rubio	M ^a Alexandra Tobajas	

- David García fa notar, com a Secretari en funcions, que el reglament no permet que en una reunió plenària es dugui a terme una votació que no hagi estat inclosa en l'ordre del dia i que només la presència de 2/3 del Ple en la reunió pot forçar una excepció. També recorda que no es pot convocar una votació amb menys de 48 hores de termini i es nega a signar la convocatòria.

- Susana anuncia, igualment, que el dilluns 22 a primera hora s'enviarà al Ple la convocatòria per a la votació asíncrona per a triar al representant que acompanyarà temporalment a Ignacio en OpenEU. A la convocatòria informarà sobre la dificultat de complir amb el termini establert de 48h per a una votació urgent.

4. Aclariments i deliberació sobre el procés a aplicar en el futur per a cobrir vacants en la Junta Permanent (en esgotar-se la llista de suplències actual i la revisió de la normativa del CdE sobre aquest tema).

Queda en suspens aquest punt per falta de temps.

5. Informació de les peticions rebudes sobre el posicionament del CdE i de la UOC respecte a l'ús de programari d'empreses israelianes a les nostres aules.

- Per falta de temps, es deixa en suspens aquest punt i el posicionament del Ple.

- Susana apunta que la UOC està treballant en un comunicat referent a la situació a Gaza i ens mantindria informats sobre qualsevol avanç.

6. Altres assumptes proposats pels membres del Ple conformement al que es disposa en el reglament del CdE.

S'han anat tractant en els punts anteriors.

7. Elecció de representants per a cobrir el lloc vacant en la comissió d'Igualtat i les pròximes substitucions en cas d'alguna baixa.

Per falta de temps, queda en suspens aquest punt.

8. Assumptes de tràmit.

No hi ha.

9. Precs i preguntes.

No hi ha.

S'aixeca la sessió a les 22:45.

Barcelona, en la data de la firma digital.

David García, Coordinador

Cristina Pairet, Secretària